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jeden byznys se utěšeně rozrůstal, a tak ve 
firmě zaměstnali aranžéra, aby se postaral o vý
lohy podnikových prodejen v různých městech. 
S první prodejnou, kterou řešil, byl hotov za dva 
dny. Udělal určité drobné úpravy, část výzdoby 
ponechal, dal nové popisky a všechno propojil 
a sjednotil. Když to uviděl ředitel, vyjádřil údiv, 
že se výloha změnila jen málo. Aranžér mu na to 
řekl: „Pane řediteli, nepřišel jsem vám to sem roz
bít, ale vylepšit.“

Shodou okolností v jiném podniku měli 
stejnou potřebu a najali tam jiného aran
žéra. Když se ředitel druhý den po jeho ná
stupu zajel podívat, jak vypadá výloha, byl 
v šoku. Sádrokartonové desky, které tvořily zará
mování výkladu, byly vytrhány a válely se na pod
laze v prodejně. Ve výloze stál muž se sbíječkou 
a otvor rozšiřoval o půl metru do strany. Všude 
úlomky cihel a spousta prachu. Na ředitelovo zvo
lání: „Co to tu děláte?! Proč to rozbíjíte?!“ aran
žér odpověděl: „Pane řediteli, nepřišel jsem vám to 
sem rozbít, ale vylepšit.“

Tentýž výrok platí v obou situacích. Shodou 
okolností ovšem obhajuje dva značně odlišné pří
stupy. Stejná slova v obou případech znamenají 
vlastně něco jiného.

Přiznám se, že to nezmiňuji kvůli aranžérům. 
Ta věta mi totiž připomíná Ježíšova slova: „Nedo
mnívejte se, že jsem přišel zrušit Zákon nebo Pro
roky; nepřišel jsem je zrušit, nýbrž naplnit.“ Když 
máme na paměti příklad s aranžéry, o kterou ze 
dvou možností šlo? Předpokládejme, že tím Ježíš 
nejspíš vyjádřil konzervativní přístup, ale pojďme 
se radši podívat, jak k Zákonu přistupoval a jestli 
ho přece jen v něčem náhodou neměl tendenci 
rušit. Proroky nechám někdy na příště.

Proklamaci, kterou Ježíš vysvětluje a obhajuje 
svůj vztah k Zákonu, vyslovil na začátku své uči
telské služby, v úvodu k výkladu některých pasáží 
Mojžíšova zákona (Mt 5,18).

Vražda není jen někoho připravit o život. Vra
hem je i ten, kdo je na někoho bez příčiny nahně
ván. Ke hříchu cizoložství podle Ježíše není potře
ba postel, stačí myšlenky. Zatímco Mojžíš zakazu
je přísahat křivě, Ježíš zapovídá jakoukoli přísahu. 
Samostatnou kapitolou je rozvod, Mojžíšem povo
lený, který Ježíš nedovoluje (kromě případu smil
stva). Tato a další Ježíšova ustanovení spadají do 
kategorie zpřísnění Zákona, ne jeho rušení.

Mojžíšův zákon obsahuje rozsáhlé předpisy 
o očišťování. Ježíš ani jeho učedníci si často 
 nemyli ruce, čímž provokovali. Farizeové totiž 
„ hygienické“ předpisy oproti Mojžíšovi zpřísňo
vali. Ježíš naopak všechny pokrmy prohlásil za 
čisté (Mk 7). To bylo něco neuvěřitelného. Auto
rům evangelií, kteří tuto lakonickou vysvětlivku 
uvedli, to možná došlo až po vzkříšení – tak 
nové, tak nepředstavitelné to v Ježíšově době bylo. 
K Ježíšově bilanci předpisů o čistotě patří i to, že 
uzdravené malomocné posílal do chrámu, aby 
za své očištění obětovali Mojžíšem předepsané 
oběti. V tom byl vzorný. Ale na druhou stranu 
se malomocných při uzdravování někdy dotýkal, 
což předpisům Zákona odporovalo.

Ježíšovo údajné porušování soboty nechme 
stranou, on sám říkal, že ji neporušuje, a uměl to 
dobře zdůvodnit. Jeho odpůrci naopak říkali, že ji 
porušuje, a uměli to také dobře zdůvodnit.

V určitých situacích dal Ježíš přednost posluš
nosti římských zákonů před zákonem Mojžíšo
vým. Proto ho také učitelé Zákona a farizeové 
chtěli usvědčit, když k němu přivedli cizoložni
ci se slovy: „Zákon nám velí takové kamenovat!“ 

Je zřejmé, co pokládali za pravověrnou odpověď. 
Ježíš dal odpověď nepravověrnou, kterou vlastně 
přitakal mírnějším zákonům bezbožného impéria.

Celou rozsáhlou oblastí Zákona byla chrá
mová bohoslužba se složitým systémem svátků 
a obětí, které Izraelci Hospodinu přinášeli v sou
činnosti s kněžími. I když to Ježíš moc neroz
hlašoval, v tomto případě přišel celý soubor na 
chrám vázaných náboženských úkonů opravdu 

zrušit. Místo opakovaných obětí plánoval přinést 
jednu, která už bude platit napořád. Místo úzké 
skupiny privilegovaných kněží přišel udělat kně
zem či kněžkou každého věřícího. 

I kdyby Ježíš nezměnil nebo nezrušil žádný 
Mojžíšův příkaz, chrámovou bohoslužbu zrušit 
musel, protože chrámem, kde přebývá Bůh, pře
stala kvůli němu být chrámová budova a stala 
se jím církev, respektive každý věřící. Moc jeho 
oběti, kdy svým životem zaplatil za hříchy všech 
lidí, nejde skloubit s pokračující bohoslužbou 
áronovského kněžstva. Tyto dva způsoby boho
služby stojí ve vzájemně se vylučujícím poměru. 
Je to buď, anebo: přijmout Ježíšovu věčně platnou 
oběť, nebo za jednotlivé hříchy přinášet oběti pře
depsané Zákonem.

Ježíš nikde proti Zákonu nemluvil otevřeně. 
Jen Jan zaznamenal jeho rozhovor se Samařan
kou, kde změnu bohoslužby popisuje. Na dotaz, 
jestli je správné se Bohu klanět v Jeruzalémě, na 
což existovala jasná pravověrná odpověď, Ježíš 
říká, že se lidé v Jeruzalémském chrámu Otci 
klanět přestanou: „Přichází hodina, a již je zde, 
kdy se praví ctitelé budou Otci klanět v duchu 
a pravdě.“ Kdo znal úctu židů k chrámu a k moj
žíšovskému zákonu, musel tento Ježíšův výrok 
pokládat za paličský. Není divu, že to Ježíš řekl 
na území Samařanů. Tohle bylo rouhání, za které 
byl podle Mojžíšova zákona trest smrti.

Ježíš svou mesiášskou obětí zrušil možnost 
přistupovat k Bohu na základě mojžíšovské bo
hoslužby. To se velmi brzy potvrdilo i historicky. 
Po pětatřiceti letech od Ježíšovy jednorázové, ale 
věčně platné oběti byl chrám rozbořen Římany. 
Dnes, kdy neexistuje chrám, je bohoslužba podle 
Mojžíšova zákona znemožněna, ať se to komu 
líbí nebo ne.

Výrok, že Zákon nepřišel zrušit, ale naplnit, 
Ježíš možná vyslovil proto, aby jeho radikalita, 
o které věděl, že bude narážet, aspoň nějakou 
dobu nepůsobila nápadně nebo pohoršlivě. Vzbu
dil dojem konzervativnosti. Protože židé měli 
Mojžíšův zákon v obrovské úctě, patrně to chá
pali tak, že se Ježíš nechystá dělat žádné změny.

Nicméně Ježíšův výrok mluví i do širšího kon
textu. Ježíš sice zrušil některé (mnohé)  prováděcí 
předpisy mojžíšovského zákona, ale to, kam zákon 
sahal, dovedl k plnosti. Zákon upravoval vztah 
k Bohu u jediného národa, a ještě nedával prostor 
pro osobní kontakt s Bohem. Teprve Ježíš umožnil 
službu Bohu tváří v tvář, a to nejen národu  
židovskému, ale i všem ostatním  lidem a ná
rodům světa. Stejným směrem, ale už bez 
možnosti dvojího výkladu, ukazuje Pavel: 
„A proto plností Zákona je láska...“

Milý čtenáři,

Opatrný radikál?

editor ia l
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K dyž jsem pracoval jako senátor, přesvěd
čil jsem se, že někdy stačí, aby jeden člověk 
řekl podobně jako Izajáš: „Hle, zde jsem, 

pošli mne!“ (Iz 6,8) Když je Bůh s námi, můžeme 
i „sami“ zastavit páchání zla nebo prosadit něco 
pozitivního. Na druhou stranu jsem si jist, že 
v těchto dnech má být v politice více křesťanů než 
jeden „Daniel“ nebo jedna „Ester“.

V Lukášově evangeliu 16,8 nám Ježíš dává za 
příklad nepoctivého správce. Příklad si nemáme 

brát z  nepoctivosti, ale z  prozíravosti. V  naší 
společnosti převládá názor, že stát se politikem 
znamená stát se nepoctivým. Vstup do politiky 
ale může být projevem prozíravosti.

V  Kalifornii skupiny LGBT (gayů, lesbiček,   
bisexuálů a  transsexuálů – pozn. red.) již něko-
lik desítek let systematicky působí na oblast po-
litiky, médií, školství, soudnictví i zdravotnictví. 
V  roce 1999 dosáhli přijetí zákona o  registro-
vaném partnerství, stejnopohlavní manželství 
bylo legalizováno v  roce 2008. Dnes se na ško-
lách v Kalifornii učí „historie“ LGBT komunity, 
transgender studenti mají právo si zvolit toa-
lety podle genderové identity. Od roku 2015 se 

hradí translidem z  veřejného rozpočtu opera-
tivní změna pohlaví. Komunity LGBT postupo-
valy „prozíravě“... 

V  24. kapitole Izajáše vidíme souvislost 
mezi tím, jak změna (právních) nařízení, která 
jde proti Božímu řádu, „přitahuje“ prokletí. 
Věřím, že když se podaří otočit „legislativním 
kormidlem“ opačným směrem, otevře to cestu 
k požehnání.

Podle různých odhadů je dnes 55 až 65 pro-
cent české legislativy odvozeno od legislativy 
evropské. Ne každý předpis (každé ustanovení) 
má stejnou váhu, takže přesné procento záleží 
na tom, které oblasti práva považujete za klí-
čové. Jedno je ale jisté: Jsme závislí na EU.

Před pěti lety se voleb do Evropského par-
lamentu účastnilo jen 18 procent oprávněných 
voličů. Kolik je nás křesťanů v České republice? 
Jedno procento? Potom by nám při podobně 

úvodník

Má cenu volit do Evropského 
parlamentu?

kr
át
ce

   ¡Zemřel zakladatel školy Fishnet. 
Dne 23. 3. zemřel ve věku 54 let po krátké 
a těžké nemoci Steven Paul Diehl, jeden ze 
zakladatelů křesťanské jazykové školy Fish-
net v Ostravě. Do Ostravy přijel na podzim 
roku 1990 a strávil zde 
pět let jako misionář 
a učitel angličtiny 
a amerického fotbalu, 
který měl velmi rád. Ste-
ve učil začátečníky i po-
kročilé, teenagery i lidi 
středního věku a pro mnohé byl nejlepším 
učitelem, jakého kdy měli. Na jeho hodi-
nách, které zakončoval obligátním „Nějaké 
otázky? Komentáře? Námitky?“, bylo vždy 
hodně legrace. „Během hodin mluvil zásad-
ně anglicky, takže jsme byli překvapení, 
když na nás jednoho dne spustil výbornou 
češtinou,“ uvedla pro Život víry Jitka Evano-
vá. Stevova kolegyně Kathy vzpomíná, jak jí 
po pár měsících v Ostravě pověděl o své uči-
telce ze střední školy, která mu řekla, že se 
nikdy v životě nenaučí cizí jazyk, a jak proží-
val velkou radost, že neměla pravdu. 

„Se Stevem jsme se nejen smáli, ale 
také jsme v hodinách četli Bibli a povídali 
si o ní,“ píše Evanová. „Fishnet organizo-
val večerní nedělní bohoslužby, na které 
chodilo mnoho nevěřících či čerstvě obrá-
cených a na které mnoho z nás rádo vzpo-
míná. Fishnet také každé léto pořádal Eng-
lish campy, o které byl velký zájem. Člověk 
na nich prožíval přijetí a lásku učitelů z USA 
i Velké Británie. A nejen na nich. Jednou 
jsme byly s dvěma kamarádkami pozvané 
na večeři. Bylo nám 16 let a myslely 
jsme si, že to bude jako obvykle akce pro 
všechny mladé lidi z Fishnetu. K našemu 
překvapení jsme tam byly pouze my tři. 
Steve se ženou nám připravili výborné 
jídlo, povídali a modlili se s námi, cítily 
jsme se jako doma. Steve měl dar s lidmi 
navázat blízký vztah a přátelství. Jsme mu 

vděční, že přijel do Ostravy, přivedl mnoho 
lidí k Bohu a významně ovlivnil jejich 
životy. Těšíme se na setkání v nebi.“

 ¡Modlitby za Ostravu. Moravskoslez-
ská modlitební konference MoMokon se 
konala 22. a 23. 2. v prostorách KS Ostrava 
za účasti čtyřiceti lidí ze čtyř sborů. Konfe-
renci pořádaly KS Ostrava a AC Bohumín. 

Páteční část MoMokonu byla věnována 
modlitbám za nástup mladých do vedou-
cích pozic ve sborech a za místní region 
(Ostrava a severní Morava) – za zlep-
šení pracovních podmínek v menších fir-
mách, za životní prostředí a celkový roz-
voj regionu. 

„V sobotu jsme se modlili za církev, 
konkrétně za její obnovu v Duchu svatém,“ 
uvádí pastor KS Ostrava Antonín Kratochvíl. 
„Dopoledne proběhl komponovaný pořad 
na toto téma, odpoledne jsme se modlili za 
potřeby církve a její 
růst.“ Modlitby probí-
haly ve skupinkách, 
sloužili starší obou pořá-
dajících sborů a pastor 
AC Český Těšín Jaroslav 
Šelong. 

Oba dny byl prostor i pro zpívané 
chvály a modlitby za osobní potřeby. „Silně 
jsme prožívali potřebu přítomnosti Ducha 
svatého ve všem, co církev dělá, a také 

jsme si uvědomovali potřebu zapojovat 
mladé do každodenního života církve,“ 
popisuje Kratochvíl. 

 ¡Teologové o Duchu svatém. 
29. teo logické fórum s tématem „Dech Du-
cha svatého v církvi“ proběhlo 1. 4. v modli-
tebně CB Praha 1. Sto účastníků ukázalo, že 
o letniční téma je stále zájem. Pořádajícímu 
Sdružení evangelikálních teologů (SET) se 
podařilo svolat řečníky z řad reformovaných 
i pentekostálních. Každá strana dostala pří-
ležitost dovědět se podstatné věci o tom, če-
mu věří strana druhá. Všichni referující te-
ologové (Pavel Černý, Jiří Hedánek, Jiří Bu-
kovský a Pavel Hošek) prokázali otevřenost 
a dotkli se podstatných souvislostí. 

Zatímco Jiří Hedánek (ECM Praha 2, šéf-
redaktor sborníku Teologia vitae) byl ve 
všech aspektech srozumitelný jen hebrej-
štinu ovládajícím teologům, profesor ETF 
UK Pavel Hošek probral některé oblasti 
střetů obou směrů s cílem být široce pocho-
pen. Reformovaní evangelikálové podle 
něj mají výzvě letničního a charismatic-
kého hnutí vzdor excesům pozorně naslou-
chat. Doložil mimo jiné i to, na jak špatné 
práci s Písmem stojí učení, že duchovní dary 
už přestaly. Poradce a učitel na ETS Pavel 
Raus ukazoval, že křesťanský poradce či 
psycholog zanedbávající modlitby a vedení 
Duchem bude v pozitivních dopadech svého 
působení podstatně omezen.

S povzbudivým dopolednem kontras-
tovalo odpoledne, kdy postupně promluvili 
vrcholní představitelé sedmi církví o učení 
a zkušenosti s Duchem svatým ve svých 
církvích. Žel, jen asi dva opustili rovinu 
obecných informací s nízkou vypovídací 
hodnotou. 

 ¡Nová baptistická denominace. 
K 18. 3. byla ministerstvem kultury ofici-
álně zaregistrována 41. náboženská spo-
lečnost. Nová církev nese název Společen-
ství baptistických sborů (SBS) a tvoří ji za-
tím jediné společenství, a to pražský sbor 
BJB označovaný podle ulice, v níž sídlí, „Na 

Topolce“. Tento sbor byl v minulosti kritizo-
ván mj. za zvolení ženy-kazatelky a za svůj 
liberálnější přístup ke stejnopohlavnímu 
partnerství. Dosud z BJB vyloučen nebyl, 
avšak registrací vlastní denominace se na 
to zřejmě připravuje. Nyní je tedy součástí 
dvou denominací.  

 ¡100 tisíc podpisů pro tradiční 
manželství. Aliance pro rodinu v břez-
nu na tiskové konferenci oznámila, že se 
jí podařilo sesbírat přes 100 tisíc „papíro-
vých“ podpisů pod petici požadující ústav-
ní definici manželství jako svazku muže 
a ženy. Zároveň oznámila, že tím její prá-
ce nekončí. 

4. 4. v Poslanecké sněmovně uspořádala 
přednášku francouzské aktivistky Ludovine 
de la Rochere s názvem „Proč potřebujeme 
ústavní definici manželství“, na které byla 
představena společenská situace ve Francii 

po šesti letech od uzáko-
nění „manželství pro 
všechny“. Starostové zde 
např. musejí oddat 
homosexuální páry, které 
se chtějí vzít, ačkoli sta-
rostové požadovali právo 

na svobodu svědomí a prezident Holland jim 
ji původně slíbil. 

Ve Francii se přepisují školní učeb-
nice, rozvíjí se systém náhradního mateř-
ství a k oficiální změně pohlaví stačí pouhé 
prohlášení na matrice, ačkoli lidé zůstávají 
fyzicky nezměněni. Lze tedy třeba potkat 
i těhotného nebo kojícího muže. Dochází 
až k takovým absurdním situacím, kdy se 
rodiče před narozením třetího dítěte roz-
hodli, že si vymění pohlaví, tedy že žena 
bude otcem a muž matkou. Podle de la 
Rochere francouzské zákony úplně zapomí-
nají na práva dítěte.

Alianci pro rodinu se podařilo natočit 
také svědectví Brandi Waltonové, která 

Libor Michálek

A. Kratochvíl L. Rochere
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nízké účasti mohl jednotný postup stačit k zisku 
pěti procent, resp. k zisku místa europoslance.

Ke změně může stačit málo. V  senátních 
volbách bylo potřeba nejméně 4906 hlasů pro 
získání mandátu (obvod Ostrava-město). Ve 
volbách do Evropského parlamentu však sta-
čilo jen 925 hlasů na jeden obvod, resp. 75 ti-
síc hlasů na republiku. To je pětkrát méně než 
u Senátu! 

Stačí jeden „Izajáš“
Samozřejmě si můžete říct: Co si počne je-

den znovuzrozený europoslanec ve sboru 
750 zákonodárců? Věřím, že když se Bůh roz-
hodne jednat, jedná ve více národech současně. 
V  lednu se v  české Poslanecké sněmovně se-
šlo asi 50 osobností z 11 zemí EU, které hledaly 
cestu, jak přesunout ambasády těchto evrop-
ských zemí do Jeruzaléma.

Věřím, že stačí jeden Branislav Škripek (vě-
řící europoslanec ze Slovenska) z každé země EU 
a řada věcí, které na EU nejsou dobré, se začne 
otřásat v  základech. Stačí jeden „Izajáš“ v Radě 

EU a mohou být zmařeny případné pokusy udě-
lat negativní krok vůči Izraeli.

Čeští zákonodárci občas pláčou nad tím, jak 
Lisabonská smlouva rozšířila hlasování kvalifi-
kovanou většinou o 68 oblastí. Podstatné ale je, 
v  jakých oblastech zůstalo rozhodování na zá-
kladě jednomysl-
nosti. A to je např. 
oblast zahraniční 
politiky!

Kdosi řekl, že 
Evropa nemá malé 
a  velké státy, ale 
země, které umí 
využít svých práv, a které nikoliv. Některé země 
jednají prozíravě a dají jasně najevo, že víceletý 
finanční rámec EU na roky 2021–2027 (vyžaduje 
se jednomyslnost) podpoří jen tehdy, nebudou-li 
v oblastech, na kterých jim záleží, přehlasovány 
kvalifikovanou většinou.

Letošní volby do Evropského parlamentu 
budou střetem mezi zájmy národními a zájmy 
globalizace. Očekávají se těsné výsledky. Mám 
zkušenost, že v  Senátu některé klíčové změny 
předpisů často (ne)prošly o několik hlasů (dva 

až tři hlasy). Přeneseno do EP: Skupina dva-
ceti až třiceti věřících europoslanců se může 
při důležitých hlasováních stát jazýčkem na 
vahách.

Náš hlas je důležitý. Naše aktivita je důležitá. 
Budeme-li mobilizovat na sociálních sítích nebo 

jinak své přátele, je šance, že se do EP dostanou 
osobnosti s kladným vztahem k Izraeli, s odva-
hou prosazovat posílení nezávislosti jednotli-
vých států Unie. Zkusme se ptát kandidátů, jaké 
postoje hodlají zastávat v  oblastech, na kterých 
nám záleží. 

Mgr. Libor Michálek, MPA, je ekonom 
a politik. V letech 2012–2018 byl senátorem, 
dnes je předsedou hnutí Vize pro Česko.

byla vychovávaná dvěma lesbičkami. Ve 
videu vzpomíná, jak kamarádkám záviděla 
tatínka a mávala na letadla v naději, že by 
v nich mohl zrovna sedět její tatínek. 
Výzkumy, které vyvracejí 
jakékoli negativní 
dopady na děti vychová-
vané homosexuály, oko-
mentovala tak, že ona 
sama jako dítě svou 
matku nikdy veřejně 
nekritizovala, ale naopak by ji bránila. To 
však neznamená, že matčiným životním 
stylem a absencí otce netrpěla.

 ¡Umělých potratů je méně. Podle 
předběžných údajů Českého statistického 
úřadu klesl v roce 2018 počet umělých po-
tratů na 18 175, což je o 1240 méně než 
v roce 2017. V této statistice není zahrnut 
počet usmrcených několikadenních embryí 
a tzv. redukcí plodů v rámci procesu asis-
tované reprodukce ani potraty provedené 
z důvodu mimoděložního těhotenství. 

Z údajů vyplývá, že interrupce dlou-
hodobě podstupují nejvíce ženy se dvěma 
dětmi. Nejčastěji tedy přicházejí o život 
děti počaté jako třetí v pořadí. „Je nepři-
jatelné, aby v tak bohaté a vyspělé zemi, 
jakou je Česká republika, přišlo o život pět 
tisíc počatých dětí ročně jenom proto, že 
stát nedokáže podpořit rodiny, které čekají 
třetí dítě a k potratu je nutí ekonomické 
důvody,“ říká Zdeňka Rybová, mluvčí Hnutí 
Pro život ČR a vedoucí Linky pomoci, která 
poskytuje těhotným ženám poradenství.

Na tento problém by Hnutí Pro život 
rádo upozornilo i letošním Národním 
pochodem pro život a rodinu a podpo-
řilo tak snahu poslanců Výboru pro sociální 
politiku PS, aby alespoň zlomek z půl bili-
onu korun z evropských fondů na období 
2021–2027 byl využit na podporu rodin se 
třemi a více dětmi.

 ¡Gospel s rekordním výtěžkem. Po-
slední březnový víkend se v Plzni uskutečnil 
jedenáctý gospelový víkend nazvaný „Go-
spel (až) na dřeň“. Jedná se o víkendový 
workshop, na kterém přihlášení zpěváci na-
trénují písně na závěrečný benefiční kon-
cert ve prospěch Nadace pro transplantace 
kostní dřeně. Letos se zúčastnilo celkem 90 
zpěváků, kteří trénovali pod vedením reno-
movaných britských dirigentů Davida Dani-
ela a Ruth Waldronové. Na koncertě se vy-
brala rekordní částka – přes 53 tisíc korun. 

„Letos byl zájem o workshop i koncert 
enormní, workshop byl plně obsazen za pou-
hých 14 hodin a na koncert jsme poskytli 
i židle ze šatny. Máme radost, že se z Gospelu 

(až) na dřeň stala tradice, která pravidelně 
pomáhá těžce nemocným lidem,“ řekl pro 
Plzeňoviny.cz Michal Beránek z pořádajícího 
spolku Gospel Train a dirigent spolupořádají-
cího sboru Touch of Gospel.

 ¡Animovaný Labyrint světa. V roce 
2020 uplyne 350 let od úmrtí Jana Amose 
Komenského. Tým, který stál za projektem 
Staleté kořeny, při této příležitosti plánuje 
zpracovat Komenského literární dílo Laby-
rint světa a ráj srdce formou krátkých ani-
movaných filmů.   

„Komenský v něm ukazuje, že výcho-
disko z motanin světa je obrácení se celým 
srdcem ke Kristu. Je to tedy silně evangeli-
zační poselství, ale protože je to literární kle-
not od jednoho z největších Čechů, může 
být široce přijímaný i širokou veřejností,“ 

vysvětluje David Loula, prezident spolku 
České studny, který společně s organizací Pri-
meNet a firmou FILM21 za projektem stojí.

Tvůrci chtějí filmy šířit na internetu 
i prostřednictvím televizního vysílání 
a oslovit také školy a spolupracovat s již 
probíhajícím projektem Křesťanské akade-
mie mladých „Komenský 2020“. Následovat 
by mohly cizojazyčné verze. Financování 
chtějí zajistit výhradně z darů.  

 ¡Fusion oslavil 10 let. 9. 3. se v Ostra-
vě konala „Celebration“, tj. oslava 10. výročí 
Fusion. Jedná se o rock-popové pěvecké 
sbory s kapelou, jež jsou otevřené pro kaž-
dého ve věku od 13 do 20 let a které úspěš-
ně přivádějí mladé lidi do církve. Během 
zkoušek studenti zpívají, učí se hrát na hu-
dební nástroje, tančit, dirigovat a také slyší 
krátká zamyšlení. O prázdninách jezdí na 
letní Fusion kempy, kon-
certní turné apod.

Fusion vznikl v roce 
2009 v České republice, 
u jeho zrodu stáli Terry 
English a Milan Szturc. Od 
té doby se Fusion rozšířil 
na 20 míst v ČR a 30 míst v Evropě. Zastřešo-
ván je Křesťanskou akademií mladých.

V rámci oslavy se konal koncert Fusion 
Havířov, tombola a také ples pro rodiče 
členů havířovského Fusionu. Proběhla zde 
také celonárodní sbírka na podporu a roz-
voj českého Fusionu. Aktuálně vzniká třetí 
Fusion v Praze.

 ¡Srdeční záležitost. Tak zní téma le-
tošního ročníku multižánrového festivalu 
United, který se uskuteční 22.–24. 8. ve 

Vsetíně. Promluvu na toto téma si letos 
poprvé přichystá Bogdan Lach z Křesťan-
ské akademie mladých (KAM), jeden z ve-
doucích sboru AC CityHouse Brno Jan 
„Chenza“ Šeda a kněz 
Kamil Strak, který 
v rámci římskokatolické 
církve koordinuje práci 
s mládeží po celé ČR. Na 
pódiu se po letech zno-
vu objeví Kateřina Lach-
manová, teoložka, psy-
choložka a autorka ně-
kolika knih, a pastor 
CASD Vítek Vurst.

Důležitou součástí 
programu jsou hudební 
vystoupení zahranič-
ních a domácích kapel. 
Mezi již uveřejněné 
interprety patří chválicí 
skupiny Adonai, eSPé 
a Lévi, rapper Envej, 
formace On Fire, ONMY a Way to go. 

Kromě hudby program zahrnuje 
semináře, workshopy, službu modliteb 
a duchovního poradenství, divadlo, film, 
program pro děti a sporty. Počet loň-
ských účastníků organizátoři odhadli na 
5000. Život víry je mediálním partnerem 
festivalu.
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Skupina 20 až 30 věřících europoslanců 
se může stát jazýčkem na vahách.

B. Waltonová

M. Szturc

B. Lach

K. Strak

J. Šeda


